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Milý bratře Pavle, 

srdečně Tě zdravím... 

Plně rozumím Tvým úvahám, které ve svém dopise naznačuješ a jsou mi 
v mnohém blízké. Však také já v ekumeně zastupuji „svobodnou“ Církev 
bratrskou, která až do roku 1948 fungovala jako církev státem neuznaná a 
platila všechny své náklady a svou službu sama. Ani nám stát dodnes nevrátil 
všechny budovy. Samozřejmě počet našich budov a pozemků není tak velký, 
jako v případě CASD, která zažila po roce 1948 tvrdší střet s totalitním 
režimem a udržela si placení svých pracovníků ze svých prostředků. 

Co k tomu dodat? Od doby, kdy jsme spolu o těchto věcech mluvili a napsal 
jsi svůj dopis, uskutečnilo se několik setkání církevní komise s parlamentní 
komisí... Co mi z toho všeho vyplývá? 

1. Peníze, které dostáváme prostřednictvím MK jsou na platy duchovních 
a pastoračních asistentů. Je tam i malá částka na provoz ústředí. 
Kontroly státních orgánů sledují, zda peníze jsou použity na platy. To 
je třeba účetně jasně vykazovat. 

2. Jako svobodná církev i my si v budoucnu chceme financovat své 
duchovní sami. Z tohoto hlediska přijímáme příspěvek na platy 
jako kompenzaci škod, které nám byly učiněny v minulosti. 
Jedná se zvláště o likvidaci části sborů, odebrání některých 
modliteben, zabavení majetku a budov diakonických zařízení a 
nevyčíslitelné škody na kazatelích a starších sboru, kteří se dostali do 
vězení či jim bylo zakázáno veřejně kázat a sloužit. Kolik utrpení 
jednotlivců a rodin se za tím skrývá. 

3. Z toho plyne: Příspěvek od státu je na platy kazatelů. Morálně ho 
ale přijímáme jako zmírnění křivd minulosti! V případě CASD to 
vnímám podobně. Přijatá částka je chápána jako kompenzace a 
zmírnění křivd minulosti. 

To je asi moje odpověď. Nemáme před Pánem Bohem svobodu prohlásit 
příspěvek na platy za něco jiného. Na druhou stranu po mravní stránce to 



beru jako zmírnění křivd minulosti a pomoc k rozvoji služby v dnešní 
nesnadné době. 

 

Se srdečným pozdravem 

Tvůj v Kristu 

 

 

Pavel Černý 

 


